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líneas que obra aquí en el pacto del botànic hay una renuncia 
por parte de ningún partido político a su programa electoral .
 Pues bien, dado que no hay ninguna renuncia y confluyen 
los dos programas electorales de Compromís y del Partido 
Socialista, yo la invito a usted a que lea a partir de la 
página 129 y siguientes del programa electoral del Partido 
Socialista del País Valencià donde hay un amplio desarrollo 
del diagnóstico y de las medidas necesarias para mejorar y 
modernizar la justicia en nuestra comunidad .
 Sí hay un programa de justicia, señora Ferrer, un programa 
de justicia que figura en el programa electoral del Partido 
Socialista, donde, insisto, en primer lugar pide o propone un 
plan de evaluación y reparación inmediata de sedes judiciales .
 Mire usted, una de las primeras medidas que se anunció 
en el primer Consell fue precisamente la auditoría del estado, 
del mal estado en el que se encuentran las sedes judiciales, 
ese legado tremendo que ustedes me han dejado .
 También se habla de la modernización y de renovar ese 
estado obsoleto del equipo informático de todos los juzgados 
y de la fiscalía. Efectivamente, mi compañero, que además 
es fiscal, estuvo en la conferencia sectorial donde se acordó 
el reparto de 6 millones de euros . Precisamente la semana 
pasada, señora Ferrer, también estuve yo en esa conferencia .
 Somos la comunidad autónoma menos preparada para 
estar al día en expediente digital el día 1 de enero . ¿Y sabe 
por qué? Porque en estos siete años no han hecho nada en 
materia de informática, porque nos han dejado una situación 
de los equipos informáticos absolutamente infradotada . Y ni 
los fiscales, ni los jueces pueden trabajar.
 Sigo . Tenemos también programa . Tenemos un programa 
en el que habla de la necesidad de recuperar medios personales 
y materiales, que en este momento, también, es una grave 
carencia la situación de cómo está la Comunidad Valenciana .
 Se habla también de mejorar el turno de oficio. Y claro que 
vamos a mejorarlo y tenemos el compromiso de que recuperen 
ese poder adquisitivo que ustedes les quitaron y recuperar, al 
menos, el estado en el que se encontraba en el año 2012 .
 Sí vamos a apostar, porque sí que hay medidas y hay 
un programa electoral que, efectivamente, está apostando 
por la justicia y en el que yo me siento absolutamente 
identificada.
 Dice que hay muchas medidas . Sabe muy bien que en el 
ámbito de la justicia, sobre todo en este momento, cualquier 
medida que se adopte, porque nos estamos reuniendo con 
todos los colectivos, necesitan sus tiempos . Porque el legado 
que ustedes me dejaron es un legado que está realmente 
enfermo, tan infradotado que necesita mucho tiempo para 
recuperarse .
 Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, honorable consellera .
 Senyories, finalitzem el torn de preguntes. I ens queden 
dos punts en l’ordre del dia, que són dos interpel·lacions . 
Calcule que a les huit de la nit podrem haver finalitzat.

Interpel·lació al conseller d’Economia Sostenible, 
Sectors Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael 

Climent González, sobre la política general de la 
conselleria per a garantir la viabilitat de la Institució 

Firal Alacantina (IFA), que formula la diputada 
senyora Eva Ortiz Vilella (GP Popular)
(RE número 2.492, BOC número 18)

El senyor president:

 La primera interpel·lació és la que va a substanciar la 

il·lustre diputada del Grup Popular senyora Eva Ortiz, 
del Grup Parlamentari Popular, al conseller d’economia 
sostenible i sectors productius .
 Té vosté la paraula per un temps màxim de huit minuts . 
Quan vosté vulga .

La senyora Ortiz Vilella:

 Muchas gracias, señor presidente .
 Señor conseller .
 Diputados y diputadas, muy buenas tardes .
 La Institución Ferial Alicantina es una infraestructura 
clave para el sector empresarial y social de la provincia de 
Alicante y de la Comunidad Valenciana . IFA es un activo para 
nuestros empresarios y de su modelo de negocio . De hecho 
IFA organiza anualmente más de una veintena de ferias y 
múltiples congresos, seminarios o simposios, que reúnen a 
más de trescientas mil personas y todos los puestos de trabajo 
que de ellos dependen directa o indirectamente . Ha logrado 
consolidar y potenciar eventos importantes de sectores tan 
diversos como calzado, automóvil, estética, comercio, hogar, 
alimentación, ocio, tiempo libre o construcción .
 Su contribución al desarrollo económico de nuestra 
comunidad está, por tanto, fuera de toda duda . Y uno de los 
ejemplos más cercanos es la Feria Futurmoda, que se realizó 
hace poco, referente al calzado, y que ha incrementado su 
aforo y el 40% de la participación respecto a la edición 
anterior . Una clara muestra de que IFA está muy viva .
 Por eso queremos saber, señor conseller, ante las 
indefiniciones, contradicciones o dudas del Consell respecto 
al futuro de IFA, qué tienen previsto hacer con este activo 
que tiene la provincia de Alicante .
 Nos preocupa mucho a todos los alicantinos las 
indefiniciones y las dudas que en algunos momentos, por 
miembros del Consell, se han podido verter respecto al futuro 
de IFA . Porque usted mismo, señor conseller, nos dijo en su 
comparecencia que van a trabajar para que IFA siga siendo 
un motor económico y dinamizador de nuestras empresas, 
cosa que nos alegra profundamente . Pero quisiéramos saber 
cómo lo va a hacer .
 No nos gusta tanto las declaraciones o las dudas sembradas 
por parte del conseller de hacienda y más concretamente por 
parte del director del IVF, parte importante, que seguro que 
ahora nos aclarará, qué va a hacer respecto al futuro de IFA 
concretamente también desde ese departamento .
 Usted, como conseller de economía y presidente de IFA, 
debe definir el papel de la misma para los próximos años y 
garantizar su modelo comercial y de gestión . Y usted y sus socios 
de gobierno tienen que involucrarse en el futuro financiero 
y apoyar a las instituciones como estas, con mecanismos de 
seguridad jurídica y financiera que aseguren su viabilidad, la 
viabilidad, el recinto y los puestos de trabajo que ello supone .
 IFA es un activo de nuestra sociedad y que dinamiza la 
economía y no debería de haber ninguna duda en el gobierno 
valenciano en cuanto al apoyo de esta institución . La sociedad 
alicantina y este grupo quieren saber, señor Climent, qué 
piensa hacer el gobierno valenciano, y concretamente su 
conselleria, con IFA .
 Desde el Grupo Popular consideramos que no se ha 
de renunciar al sistema tradicional de ferias comerciales 
y profesionales, pero que sí que hay que combinarlo con 
nuevas fórmulas que atraigan más visitantes y mayor 
capacidad de ingresos .
 Para poder hacer frente a esta realidad, la institución ha 
realizado en los últimos años reajustes de funcionamiento 
para asegurar su viabilidad como consecuencia de la crisis . 
Ha conseguido la mejora del margen de contribución de los 
certámenes feriales, tanto profesionales como de público, e 
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incrementar sus ingresos a través de la diversificación de su 
actividad .
 En estos últimos años, los responsables de IFA han 
trabajado en búsqueda de soluciones que equilibren esta 
institución y permitan crear nuevos ingresos . De hecho IFA 
cerró el ejercicio 2014 con un incremento de ingresos por 
actividad ferial del 7% y esperamos que esta tendencia se 
consolide en el año 2015 .
 Debo, pues, también, felicitar desde aquí a todo el equipo 
de la institución por el esfuerzo realizado en el ajuste, en los 
gastos, y al mismo tiempo optimizar al máximo la parte de 
ingresos, lo que contribuye a estabilizar sus cuentas y a que 
su futuro sea un poco mejor .
 Nadie de los aquí presentes debería dudar de la labor y 
la necesidad de IFA, pero necesitan del apoyo del gobierno 
valenciano a su gestión y a su situación financiera para dar 
viabilidad al proyecto .
 Señor Climent, hemos solicitado su comparecencia 
para que nos explique cuál es su plan para IFA, porque nos 
preocupa el futuro de la institución y los miles de puestos de 
trabajo directos e indirectos que dependen de ella .
 Y me gustaría preguntarle concretamente lo siguiente: 
¿se ha reunido con los responsables de IFA? Si es así, ¿nos 
podría indicar, por favor, cuándo ha sido? ¿Qué actuaciones 
van a llevar a cabo para la viabilidad de IFA? ¿Cuál es la 
línea que va a seguir su departamento para la institución? 
¿Le va a pedir al Instituto Valenciano de Finanzas que 
siga apoyando financieramente esta institución? ¿Nos va a 
explicar qué personas forman parte de la comisión mixta que 
han creado para elaborar el plan estratégico y de viabilidad 
de IFA y a qué conclusiones han llegado? Y la última y la que 
creo que es más importante: ¿van ustedes a cerrar IFA?
 No podemos perder más tiempo para dotar a esta 
institución ferial de un marco estable que garantice su 
futuro al servicio de todos los ciudadanos e, insisto, el 
mantenimiento de los puestos de trabajo que de ello 
dependa, directa e indirectamente . Y vuelvo a reiterar desde 
esta tribuna la mano que tiende el Partido Popular para 
trabajar junto al resto de administraciones provinciales y 
locales, además de con los agentes sociales y empresariales, 
en dotar a IFA de un futuro viable, sostenible y duradero . 
Queremos que la institución alicantina siga siendo un 
agente dinamizador de la actividad económica de nuestro 
territorio .
 Muchas gracias, señor conseller . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyor 
Carmen Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

 Muchas gracias, señora Ortiz .
 Té la paraula, a continuació, l’honorable conseller senyor 
Climent .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Senyors i senyores diputats i diputades .
 Senyora diputada .
 Anem a vore. Les institucions firals, ja ho vam dir en la 
compareixença, són motors dinamitzadors del nostre teixit 
industrial i del nostre comerç, així com de la promoció 
institucional, en la mesura que fomenten el desenvolupament 
econòmic del nostre territori .
 Amb caràcter general, les fires són un model amplament 
assentat en distintes parts del món, especialment en les zones 
més desenvolupades del planeta, que han ajudat a l’impuls 

del comerç, a millorar les relacions empresarials, la captació 
de nous clients i distribuïdors o els llançaments de nous 
productes . Tot això gràcies al seu component presencial i 
personal i en clara convivència amb les noves tecnologies de 
la informació i la comunicació .
 Així servisca com exemple que les empreses industrials 
nord-americanes, segons estadístiques, inverteixen en fires 
entre el 15 i el 20% del seu pressupost de màrqueting, 
confiant en la seua capacitat d’atracció d’una audiència més 
qualificada.
 El poble valencià compta amb dos grans institucions 
firals, la Institució Firal Alacantina, IFA, i la Fira Mostrari 
Internacional de València, Fira València, sent ambdós 
un important motor de generació de riquesa i ocupació, 
al constituir un immillorable i privilegiat aparador de 
totes les empreses i sectors productius del nostre territori, 
conformant-se com poderosos instruments de promoció i 
dinamització econòmica .
 La Institució Firal Alacantina és un dels exemples que 
ens hauria d’ajudar a donar un salt de qualitat i creixement 
espectacular en la província d’Alacant, donada la seua 
ubicació, al costat de l’aeroport, i afavorit per ser un dels 
principals nuclis turístics del poble valencià .
 Però, bé, no sé si podré contestar-li a totes les preguntes 
que vosté m’ha fet hui, almenys hui, però intentaré contestar-
les al llarg probablement d’estos mesos . Però el que sí que 
volem fer és una miqueta d’història, perquè la realitat s’ha de 
conéixer i sense conéixer la realitat és impossible saber on 
hem d’anar .
 I, per tant, anem a començar en l’any 2004, quan el 
patronat IFA, presidit per aleshores conseller d’indústria del 
Partit Popular, va aprovar un projecte anomenat, vostés ho 
sabran, «Jardín empresarial de la provincia de Alicante», 
per a la materialització del qual va signar un protocol de 
col·laboració amb La Generalitat en el que assumia el 
compromís de realitzar les actuacions necessàries per a 
garantir-ne les obligacions econòmiques .
 L’any 2005, l’Institut Valencià de Finances va 
formalitzar amb l’Institució Firal Alacantina un conveni 
de col·laboració per obtenir finançament necessari per 
l’ampliació, transformació i modernització de les seues 
instal·lacions firals i l’adquisició de sòl adjacent, junt amb la 
urbanització i edificació de les infraestructures necessàries, 
per a la implantació d’un centre de reunions, un pavelló 
multifuncional i el desenvolupament d’un àrea d’oci i serveis 
hotelers, anomenat Projecte Arena . El cost total pressupostat 
es va estimar en 160 milions d’euros .
 Este projecte anava molt més enllà de l’activitat pròpia 
d’una institució firal, endinsant-se en la promoció i fins i tot 
especulació immobiliària . De fet, IFA va adquirir més terrenys 
dels necessaris per a la seua ampliació, constituint-se de fet en 
agent immobiliari amb el finançament i avals de l’IVF.
 En un primer moment, l’IVF es constitueix avalista de 
tres préstecs d’IFA per un import total inicial de 32 milions 
d’euros, segons el següent detall: Deutsche Postbank, 17 
milions d’euros; BBVA, 10 milions i La Caixa 5 milions .
 Així mateix, en l’any 2007, en el mes de juny, l’IVF 
concedeix un crèdit per un import de fins a 15 milions 
d’euros i a partir d’ací comença una sèrie d’actuacions que 
va implicant cada volta més a la Generalitat valenciana en 
aquesta boja cursa financera.
 No vaig a detallar-li-ho tot, però vaig a sintetitzar-li-ho . 
Entre l’abril de 2011 i l’abril de 2015 es produïren una sèrie 
de negocis jurídics consistent en pròrrogues i ampliacions 
de crèdit, degut a la impossibilitat d’IFA de fer front als 
venciments de les seues obligacions financeres.
 En resum, les operacions de finançament directes, a 
banda del avals de l’IVF a IFA, actualment vigents, són 



Número 13  14 .10 .2015 Pàgina 396

les següents: préstec d’11 d’abril de 2011 per import de 10 
milions d’euros, d’igual risc viu a data de hui; crèdit de 30 
d’abril de 2015 per import de 30,6 milions d’euros amb un 
risc viu a data de hui de 29,1 milió d’euros . 
 Ha estat una llarga i intensa relació entre l’IVF i IFA . 
La crisi econòmica que ha provocat simultàniament 
la devaluació dels actius immobiliaris i el declivi de 
l’activitat firal ha abocat IFA a una situació d’activitat 
final escassa, actius sobrevalorats i obligacions financeres 
inassolibles .
 Des del 13 de gener de 2014, IFA està classificada com a 
unitat que s’integra en el sector d’administracions públiques . 
Per la qual cosa, el seu deute i dèficit consoliden amb els 
del poble valencià . I és La Generalitat, per mitjà del FLA, 
qui està fent-se càrrec del deute financer i comercial. 65,9 
milions amb l’IVF i risc de deute financer; amb el FLA i 
els proveïdors, 3,6 milions; i tres milions i mig per quotes 
d’urbanització de càrrec d’IFA amb l’ajuntament d’Elx .
 A més a més, IFA incompleix sistemàticament, des 
de desembre de 2012, tots els venciments de les seues 
operacions financeres. Impagades, 7,3 milions d’euros. I no 
vaig a llegir-li què diu l’auditoria . Després, si vol, li ho puc 
passar i vosté mateixa ho veu .
 Així i tot, buscarem solucions i viabilitat per a IFA . La 
viabilitat de la Institució Firal Alacantina es farà sota els 
criteris de sostenibilitat i minimització dels costos per al 
contribuent valencià .
 Així mateix, La Generalitat intentarà recuperar la màxima 
quantitat possible dels recursos invertits .
 Per això, estem estudiant diverses hipòtesis de treball . 
Però, en principi, sembla que La Generalitat hauria de 
resoldre, per un costat, el tema urbanístic i, per l’altre, 
generar un pla de viabilitat que determine un nombre de fires 
que justifique la utilitat pública del recinte.
 El pla de viabilitat, per un costat, haurà de dimensionar 
l’estructura d’IFA a la seua capacitat per a generar recursos 
i, per altra, potenciar la captació de certàmens directament 
vinculats a l’estructura econòmica i empresarial de la 
Comunitat Valenciana, comptant també amb l’avantatge de 
l’agilitat que li dóna la seua dimensió, de cara a mostres més 
reduïdes o més innovadores .
 També haurà d’explorar-se una relació col·laborativa 
entre Fira València i IFA .
 En definitiva, anem a estudiar la viabilitat urbanística 
en què estem immersos i recuperar l’autèntica vocació 
d’IFA com a eina al servei de les nostres empreses i sectors 
productius, com a incentiu a la comercialització i pont a la 
internacionalització de les empreses valencianes .
 Moltes gràcies .

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i 
Català)

El senyor president:

 Moltes gràcies, honorable conseller .
 Per a rèplica, té la paraula la il·lustre diputada Eva Ortiz .

La senyora Ortiz Vilella:

 Gracias, señor presidente .
 Señor conseller .
 Mire, en mi intervención, yo, como habrá observado, no 
he hablado del pasado porque daba por hecho que usted iba 
a hablar de las cuentas del pasado, y me parece bien, para 
saber cuál es el punto de partida . Pero no le he oído hablar 
de futuro . No le he oído hablar de soluciones . No le he oído 
hablar sobre si se ha reunido ya con los responsables de IFA, 

porque yo acabo de ver –y si me equivoco, usted me corrige 
ahora, en su turno de respuesta– que mañana ha convocado 
una rueda de prensa en IFA . No me gustaría enterarme por 
los medios de comunicación –ya le digo, si no…, ahora usted 
me corrige; yo le digo lo que me acaban de mandar–, no me 
gustaría enterarme mañana en rueda de prensa de lo que hoy 
no nos está contestando aquí .
 Y, por si hay alguna duda en mi pregunta, se la voy a 
volver a reiterar . Señor conseller, ¿el IVF va a apoyar la 
viabilidad del futuro de IFA? ¿Van a cerrar el Instituto 
Ferial Alicantino? ¿Qué va a pasar con los puestos 
de trabajo que, directa e indirectamente, dependen de 
este cometido que tiene IFA y las empresas que tienen 
exposiciones allí?
 Yo estoy de acuerdo que, en este tiempo, hay una serie 
de cuestiones financieras que hay que resolver. E insisto, el 
Partido Popular quiere sentarse con el gobierno y hablar de 
esto . Alcaldes de Alicante y de Elche se han manifestado 
porque también quieren saber qué va a pasar con IFA . La 
Diputación de Alicante sabe que tiende la mano para el tema 
de IFA . Lo único que no encuentro del conseller es la misma 
intención, el mismo valor que nosotros le estamos dando a 
este instituto ferial .
 Sí, sabemos que tiene dificultades. Sí, sabemos que no 
va a ser fácil . Pero, después de ciento diez días, no puede 
venir aquí usted solo a hablarnos de préstamos . Después de 
ciento diez días, no puede usted venir solo aquí a hablarnos 
de problemas .
 Vamos a hablar de soluciones . Vamos a empezar a hablar 
de futuro . Vamos a empezar a ver qué es lo que hace la 
conselleria de economía sin la tutela de la conselleria de 
hacienda . Vamos a ver qué quiere hacer el IVF . Si igual hasta 
nos parece bien, si a lo mejor hasta nosotros le podemos 
ayudar en alguna cosa desde la diputación o en colaboración 
con los agentes empresariales . No veamos solo problemas, 
vamos a ver soluciones .
 Y le repito, señor conseller, ¿qué actuación va a llevar 
a cabo con la viabilidad de IFA? ¿Se ha reunido con 
los responsables del Instituto Ferial Alicantino? ¿Van 
ustedes a cerrar el Instituto Ferial Alicantino? Y me parece 
fenomenal que haya una parte urbanística en este asunto, 
que haya una parte que competa al ayuntamiento de Elche, 
urbanísticamente hablando, o a La Generalitat; me parece 
fenomenal .
 ¿Qué van a hacer con el futuro de la Institución Ferial 
Alicantina?
 Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyora diputada .
 A continuació, per a concloure el punt, la rèplica del 
conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Senyora diputada, li agraïsc molt el to, no?, i, a més a 
més, l’estar disposada, doncs, a treballar en un futur per vore 
què és el que podem fer en IFA .
 Jo li agafe la paraula, i anem a treballar de manera 
conjunta per vore quines possibilitats de viabilitat podem 
tenir en la fira, no?
 I per suposat que és evident, i aixina es va dir en la 
compareixença i crec que aixina ho he dit hui, que des de la 
conselleria d’economia anem a buscar viabilitat firal a IFA, 
i això ho tenim clar, però des de la realitat existent . Vull dir, 
tenim una realitat econòmica dura, complicada . I, per tant, 
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hem de vore quina és la viabilitat econòmica que tenim, i ja 
ho he dit abans, pel tema urbanístic, que nosaltres pensem 
que ha d’anar per un costat i haurem de dissenyar quin és el 
pla de viabilitat per al mateix i, per una altra banda, haurem 
de decidir en un grup de treball, en què ha d’estar present tant 
l’IVF, conselleria d’hisenda, com IFA, com la conselleria 
d’economia, per vore com ho tirem endavant .
 Vull dir, a partir d’ahí, per suposat que agafem la proposta 
del Partit Popular per a tot allò en què vullga col·laborar per 
a poder millorar el recinte firal d’Alacant i potenciar-lo i 
que siga realment un lloc que dinamitze la nostra economia, 
nosaltres estendrem la mà, però no sols a vostés, a tots els 
grups que conformen la cambra . Però, torne a repetir-ho, des 
d’una realitat existent dura, dura; i que he de dir-los . . ., i no 
m’agradaria entrar, però és que este és un exemple més de què 
feia el rei Mides, per al revés . Vostés saben que el rei Mides tot 
allò que tocava ho convertia en or; vosaltres . . ., és que vostés, 
pràcticament quasi tot el que han tocat, ho han convertit en 
una ruïna, en un desastre, i ara ens toca revertir-ho .
 I en cent dies, que és paradoxal totalment, ¿vostés volen 
que nosaltres ho hagem arreglat tot? Portem cent dies en el 
govern . Haurem d’analitzar quina és la realitat existent, no 
sols d’este projecte, de moltíssims altres projectes . Perquè 
tinguen en compte que projectes com este, malbaratats, 
en tenim molts més; i és una pena, és una verdadera pena, 
perquè estos projectes, si s’haguera treballat bé, hagueren 
dinamitzat l’economia del nostre poble i hui, provablement, 
no estaríem conforme estem .
 Per tant, torne a repetir-li, li agafe la mà, li agafe la 
paraula . I espere que, quan comencem a treballar per buscar la 
viabilitat perquè realment la fira siga un motor dinamitzador 
del nostre teixit productiu industrial i comercial d’este poble, 
vostés estiguen ací, ací, estiguen al nostre costat i que facen 
tot el possible, almenys des de l’oposició, per a no desfer ja 
més coses, perquè crec que n’han desfet moltíssimes .
 Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, honorable conseller .

Interpel·lació al Consell, que fa el conseller 
d’Hisenda i Model Econòmic, senyor Vicent Soler i 

Marco, sobre la política general del Consell respecte a 
la realització d’una auditoria ciutadana del deute, en 

compliment de l’Acord del Botànic, que formula 
el diputat senyor David Torres García

(GP Podemos-Podem) (RE número 3.362,
BOC número 20)

El senyor president:

 Passem al següent i últim punt de l’ordre del dia de hui, 
d’esta vesprada, que és la interpel·lació al Consell sobre 
política general respecte a la realització d’una auditoria ciu-
tadana . La interpel·lació la formula el diputat David Torres 
al conseller d’Hisenda i Model Econòmic, per un temps 
màxim de huit minuts .
 Quan vosté vullga .

El senyor Torres García:

 Gràcies, senyor president .
 Bona vesprada, ja quasi bona nit .
 Açò d’intervindre l’últim ja veig que no genera tanta 
expectació com aquesta vesprada. Però, bé, intentarem ficar 
un poc d’ànim en aquesta última intervenció .

 Senyor conseller, honorable conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic, l’11 de juny, com vosté sap, d’aquest any, 
ens comprometérem amb la ciutadania i la societat civil . 
Podem, Compromís, el PSPV i la societat civil signàvem 
l’Acord del Botànic, un pacte d’investidura que perme-
tria ficar fi a vint anys de govern del Partit Popular a la 
Comunitat Valenciana i obrir una nova etapa que deu donar 
veu, contingut i sentit a les necessitats del nostre poble que, 
segurament, amb un govern amb altres prioritats hagués 
sofert uns efectes menors de la terrible crisi que hem patit 
aquests darrers anys, i de la qual no tan sols no han sigut 
capaços de traure’ns, sinó que han agreujat la situació 
d’aquelles persones més vulnerables .
 Algunes dades, perquè coneguen quina és la situació 
a dia de hui a la Comunitat Valenciana, segons l’informe 
de Foessa, que va presentar fa a penes una setmana, junt 
amb Càritas, ací, a la Comunitat Valenciana, el 80% de la 
població ha vist com veia disminuït el seu poder adquisi-
tiu des de 2008, alguns en més d’un 9%, com són el 10% 
de les persones amb la renta per capita més baixa, és a dir, 
aquelles persones més pobres . Però, casualment, el 20% 
que ha vist augmentar el seu poder adquisitiu correspon al 
20% més ric .
 Senyories, mentre la gent sofria els efectes devastadors 
d’aquesta crisi, han augmentat els milionaris, al mateix 
temps que ha augmentat la privació de serveis, d’oportuni-
tats, de garanties socials i judicials, que deixen patent per a 
qui ha governat la gent del Partit Popular .
 Portem més de cent dies i encara no hem vist, per part 
dels membres del Partit Popular, ni una sola rectificació ni 
proposta que vaja dirigida a la millora de la vida d’aque-
lles persones més desafavorides, només reprotxar l’acció 
d’aquesta bancada i sempre escoltant, per tercera vegada en 
aquest període de crisi, que estem recuperant-mos . ¿Se’n 
recorden dels famosos brotes verdes?
 Hui mateixa he rebut, fa un moment, un vídeo en què el 
Partit Popular es vanagloria de passar de la crisi a la recupe-
ració; una recuperació que, a més, ha sigut gràcies als seus 
esforços . . . Doncs no, senyories . Si hi ha hagut alguna vegada 
algun brote verde o alguna recuperació, ha sigut gràcies . . . 
–no, no, ho dic també a vosaltres, perquè ho sàpiguen–, grà-
cies als esforços de la gent, de les persones, no de les vostres 
polítiques, perquè continuen ancorats –i el senyor conseller 
ho sabrà bé– amb una visió arcaica de l’economia, arcaica, 
com ja deia Adam Smith: que la gent treballadora s’ha d’es-
forçar, i si generen riquesa per a uns pocs aquesta acabarà 
per distribuir-se i beneficiarà a tots finalment. Doncs no, 
finalment a qui ha beneficiat és a aquelles rendes més altes i 
a aquelles persones més riques, mentre les més pobres s’han 
anat empobrint cada vegada més .
 És evident que estan un poc desactualitzats . Miren 
els últims premis Nobel d’economia i aprenguen un poc 
sobre desigualtat i redistribució de la riquesa i sobre les 
noves tendències econòmiques . No ho dic només jo ni el 
meu grup parlamentari, sinó que el mateix Fons Monetari 
Internacional, el Banc Mundial, la Comissió Europea i el 
mateix BBVA desacrediten totes les dades econòmiques que 
el Partit Popular ha presentat recentment .
 Vostés han treballat baix un enfocament agregat, amb una 
visió típica del liberalisme més arcaic; i amb motiu elogien 
tant, evidentment, a Margaret Thatcher . Però hem de treba-
llar amb un enfocament de privacitat –queden-se amb aques-
ta paraula, que imagine que els vindrà bé de cara a fer noves 
polítiques–, no un enfocament que diga que si els indicadors 
macroeconòmics van bé aleshores van bé per a tots .
 Hem de treballar en un enfocament que ens diga que 
l’economia va bé quan menys privació de recursos i de drets 
tenen les persones .


